
  گزارش یک 

بریکس، ایران و نظم جدید جهانی
۱- حوادث و وقایع س��ال های ۲۰۰۷ تا 
۲۰۱۴ میلادی )س��ونامی و بحران مالی 
غرب، جنبش تصرف وال اس��تریت، بهار 
عربی و..  ( و پیامدهای آن، بر رؤیای تک 
قطبی امریکایی و نظم نوی��ن مورد نظر 
سردمداران نظام س��لطه و تفرعن غربی 
خط بطلان کشیده و جهان را در یک پیچ 
بزرگ تاریخی و راهی به سوی ساختار و 
نظم جدید جهانی مبتن��ی بر »ر  هایی از 
چنگال قدرت های اس��تعماری و سلطه 
گر« و »یافتن الگوی ضداستعماری و چندصدایی« قرار داده است، در 
چنین شرایطی پیمان های شانگهای و بریکس با ظرفیت های عظیم در 
اختیار، امید کش��ور  ها و مردم جهان را برای ر  هایی از هژمون ظالمانه 

امریکا و غرب افزایش داده است. 
۲- نظام سلطه به سرکردگی ش��یطان بزرگ امریکا، در سایه سازمان 
ملل متحد و دهها سازمان  متصل به آن )فائو، یونسکو، فدراسیون های 
ورزش��ی، س��ازمان تجارت جهانی، بانک جهانی، آی اس آی، شورای 
حقوق بش��ر، دیوان بین المللی و...  ( و ایجاد س��اختار  ها و سامانه های 
متعدد جانبی )پالرمو، سی اف تی، اف ای تی اف، ۲۰۳۰ و...  ( با توسل به 
رأی اکثریت کشورها، حاکمیت خود را بر کشور  ها اعمال کرده و به نظام 
سلطه و به چپاولگری خود رنگ قانونی بخشیده و اراده ظالمانه خود را 

به کشور  ها و ملت   ها دیکته کرده است. 
۳- تجربه ۷۰ سال گذشته آشکارا نشان داده، نظام سرمایه داری غرب، 
هر نهاد و سازمانی را که خارج از چارچوب تعریف شده در ساختار نظام 
سلطه )نظیر جنبش عدم تعهد، س��ازمان همکاری اسلامی، اتحادیه 
آسه آن و...  (، شکل گرفته باشد به چشم تهدید عمیق و جدی برای بقای 
نظام سرمایه داری نگریسته و با استفاده از همه اهرم های در اختیار خود 
نظیر »قانون برتون وودز و سلطه دلار « مانع از شکل گیری و اثربخشی 
آنها شده و از میدان رقابت خارج کرده است و در این راه حتی به اتحادیه 
اروپا نیز رحم نک��رده و با تحریک انگلیس ب��ه برگزیت، جنگ تجاری 

ترامپ و جنگ اوکراین به خاک سیاه نشانده است. 
۴- عضویت ایران در بریکس علاوه بر دهها مزیت اقتصادی، سیاسی، 
راهبردی و...  نظیر »بالارفتن قدرت چانه زنی«، »استفاده از ظرفیت های 
کش��اورزی و دامداری بریکس«، کم ترین و دم دستی   ترین دستاورد 
بریکس برای جمهوری اسلامی ایران خنثی سازی طرح منزوی سازی 
ایران بوده و جمهوری اسلامی ایران را از هم اکنون )و قبل از ۱۰ دی ماه 
و زمان پیوس��تن قطعی به بریکس( به عنوان برنده این میدان معرفی 

کرده است. 
۵- با توجه به نکات پیش گفته، بریکس به عنوان یک ائتلاف فراقاره ای 
)با وجود در اختیار داشتن پرجمعیت   ترین کشورهای جهان، بیشترین 
سهم تولید ناخالص جهان، کمتر از نیمی از جمعیت و نیروی کار جهان، 
بیش از ۲۸درصد اقتص��اد و...  ( به تنهایی و بدون در اختیار داش��تن 
نهادهای مختلف مانند همه س��ازمان ها، پیمان   ها و اتحادیه های ذکر 

شده، بی شک محکوم به شکست خواهد بود. 
۶- مهم  ترین مزیت بریکس نسبت به تمامی پیمان   ها و اتحادیه   هایی 
که توس��ط غرب ناب��ود و یا بی اثر ش��ده اند حلقه اتصال��ی بریکس به 
س��ازمان همکاری های شانگهای اس��ت. سازمان ش��انگهای بیش از 
آنکه یک سازمان اقتصادی باش��د یک س��ازمان امنیتی و نظامی در 
عرض پیمان ناتو بوده و قدرت مقاومت بریکس را در برابر فش��ارهای 
نظام سلطه افزایش می دهد. به همین دلیل است که نظریه پردازان و 
 )Gray Zone( استراتژیست های جهان، با اشاره به منطقه خاکستری
از ظرفیت ۵ کشور »چین«، »روسیه«، »برزیل«، »امریکا« و »ایران « در 

نظم آینده سخن می گویند. 
 ۷- در حال حاضر امریکا هیچ جای پایی در بریکس نداشته و همین امر 
نظام سیاسی امریکا را به وحش��ت انداخته و با توجه به سقوط هژمون 
امریکا این گمانه زنی که هن��د در نظم آینده جایگزین امریکا ش��ود 

افزایش یافته است. 
 ۸- تقریب��اً هم��ه مراک��ز تحقیق��ات راهب��ردی جه��ان و قاطب��ه 
استراتژیس��ت های دنیا معتقدند هیچ کدام از کش��ورهای مطرح در 
شکل گیری نظم آینده، ظرفیت گفتمان سازی معتبر و جهان شمول 
جمهوری اسلامی ایران از یک سو و مزایای سوق الجیشی، ژئوپولتیک، 
ژئواستراتژیک، انرژی و...  ایران را نداشته و کماکان به ایران به عنوان 

قلب تپنده جهان نگاه می کنند. 
 ۹- بریکس برای ماندگاری در برابر فش��ارهای گوناگون نظام سلطه 
از یک س��و و ایفای نقش در نظم جدید جهانی ناچار اس��ت به فوریت 
نسبت به ایجاد ساختارهای موازی با ساختارهای موجود در سازمان 
ملل متحد اق��دام کند و ایجاد و راه اندازی س��امانه مس��تقل ارتباط 
مالی و ر  هایی از قانون جهنمی و اس��تعماری برتون وودز و سلطه دلار 
ضروری   ترین و فوری   ترین اقدام بریکس خواه��د بود چه اینکه نظام 
سلطه غرب با اس��تفاده از ظرفیت دلار مانع از تحقق اهداف بریکس 

خواهد شد. 

رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب:
می کوشیم نیروهای متعهد، متخصص 

و خردمند به مجلس بفرستیم
رئی�س ش�ورای ائت�لاف نیروه�ای انق�لاب اس�لامی ب�ا بی�ان 
اینک�ه م�ا در انتخاب�ات اس�فندماه ه�م به دنب�ال افزای�ش 
مش�ارکت و ه�م به دنب�ال تش�کیل مجل�س انقلاب�ی و کارآمد 
هس�تیم، گف�ت: ت�لاش می کنی�م نیروه�ای مؤم�ن و متعه�د 
و متخص�ص و عاق�ل و خردمن�د را ب�ه مجل�س بفرس�تیم. 
به گزارش مهر، غلامعلی حدادعادل رئیس ش��ورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی در س��خنان خود به تحلیلی از اغتشاشات سال ۱۴۰۱ 
پرداخت و با انتقاد از احزاب و تش��کل   هایی که عکس العمل درخور و 
شایسته نداشتند، به ویژگی های یک تشکیلات سازمان یافته اشاره کرد 
و گفت: تشکل های سیاسی ما پیر شده اند و نتوانسته ایم جوان گرایی 
کنیم؛ با وجود اینکه منطق انقلاب روشن است و با این منطق می توان 

جوانان را جذب کرد، اما زیرساخت های صحیح را ایجاد نکرده ایم. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در تحلیل فضای سیاسی کشور و 
موضوع روابط خارجی افزود: امریکایی   ها هیچ گاه کاری در جهت تقویت 
جمهوری اسلامی ایران نخواهند کرد. حتی اگر وعده ای بدهند، هیچ 
گاه کاری که به نفع جمهوری اسلامی ایران بوده و در جهت تقویت آن 
باشد انجام نخواهند داد. غرب می داند که بنیه اقتصادی برای جمهوری 
اسلامی یعنی موفق شدن نظام و رضایت مردم، و غرب این را به هیچ وجه 
برنمی تابد. وی افزود: غرب به شدت از ظهور اسلام به عنوان یک قدرت 
سیاس��ی نگران اس��ت و با تمام قوا می خواهد اجازه ندهد که انقلاب 
اسلامی، این نمونه حاکمیت اسلام موفق ش��ود. فشار  هایی که از روز 
اول انقلاب به ملت ما آوردند بهای ایستادگی ما در برابر زورگویی های 

غرب و امریکا است. 
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اس��لامی در ادامه تصریح کرد: 
ما در انتخابات اس��فندماه هم به دنبال افزایش مشارکت و هم به دنبال 
تشکیل مجلس انقلابی و کارآمد هستیم. تلاش می کنیم نیروهای مؤمن 
و متعهد و متخصص و عاقل و خردمند را به مجلس بفرستیم. حدادعادل 
ضمن اظهار امیدواری نسبت به احتمال رفع اختلاف شورای وحدت و 
شورای ائتلاف، افزود: این یک وظیفه شرعی است که کاری کنیم بین 

نیروهای متدین و انقلابی اختلاف نباشد. 

اسلامی: غنی سازی بر اساس قانون راهبردی پیش می رود

هسته ای تازه ترین دستاورد خود را جشن گرفت
 در چهارمین روز از هفته دولت، سازمان انرژی 
اتمی از جدید  ترین دس�تاورد هسته ای خود 
که با تلاش متخصصان داخلی حاصل ش�ده، 
رونمایی کرد؛ دانش اس�تحصال سزیم- ۱۳۷ 
که به گفته معاون س�ازمان انرژی اتمی ایران 
ایزوتوپی بس�یار مفید در حوزه های صنعت و 
پزشکی است.  دکتر سیدامیرحسین فقهی در 
حاشیه آیین رونمایی از پروژه »رادیونو کلیید 
سزیم- ۱۳۷ « که در نمایشگاه »روایت خدمت« 
برگزار شد، در توضیح بیشتر از این دستاورد 
جدید هسته ای گفت: سزیم اهمیت راهبردی 
دارد، زیرا هر نوع تجهیز صنعتی که در صنایع 
نف�ت، گاز و پتروش�یمی مورد اس�تفاده قرار 
می گیرد، نیاز به چشمه پرتوزا دارد و سزیم از 
چشمه های پرتوزای پرکاربرد به شمار می رود. 
رئیس پژوهش�گاه علوم و فنون هسته ای این 
وعده را هم داد که در آینده نزدیک خبرهای 
دیگری درباره استخراج سایر عناصر ارزشمند 
که در زباله   ها و پس�ماند های هسته ای وجود 
دارد، خواهید ش�نید.  رئیس س�ازمان انرژی 
اتمی پیشتر در اظهار نظری گفته بود، با اتخاذ 
راهبرد صنعتی س�ازی انرژی اتم�ی، علاوه بر 
اینکه دس�تاوردهای ای�ن صنعت پ�اک را به 
زندگی مردم می آوریم، زمینه های بهانه جویی 

غربی  ها را هم از بین خواهیم برد. 
   

به گزارش ایس��نا، محمد اسلامی، رئیس سازمان 
انرژی اتمی روز گذشته در نشست خبری در حاشیه 
نمایشگاه روایت خدمت گفت: امروز سازوکار ایجاد 
ش��ده در انرژی اتمی که مرهون خون شهدا است 
با خودباوری کارکنان ما عجین ش��ده و رونمایی 
تولید سزیم ۱۳۷ حاصل یک کار شش ماهه از ایده 
تا نتیجه اس��ت. ایجاد قابلیت با یک خودباوری بی 
نظیر و تیمی جوان محقق ش��ده است و نکته قابل 

اهمیت این است که ما متوقف نمی شویم. 
اس��لامی درباره بازطراحی رآکتور خنداب گفت: 
رآکتور خنداب بازطراحی ش��د با ای��ن فرض که 
نیاز کشور را پاسخ دهد، اما نمی شود آن را با فرض 
ذهنی طراحی کنیم. ه��دف از بازطراحی رآکتور 
این بود که ایزوتوپ مورد نیاز کشور را تولید کنیم 
که برای ما نیاز مبرم است. علاوه بر این مهم است 
که اساساً ما وارد کلوپ طراحی و راه اندازی رآکتور 
به طور مس��تقل شویم که خدا را ش��کر این اتفاق 
هم افتاده اس��ت و در همین مسیر پیش می رویم. 
وی درباره احتمال سفر گروس��ی به تهران گفت: 
تنظیمات ما با آژانس برقرار اس��ت و رفت و آمد  ها 
ادامه دارد. آقای کمالوندی اخیراً به وین سفر کرد و 
معاون آقای گروسی هم به ایران می آید و ما هم در 
کنفرانس عمومی سالانه آژانس در اواخر شهریور 
شرکت می کنیم و در حاشیه آن با گروسی دیدار و 

گفت وگو خواهیم داشت. 
    استخراج سزیم ۱۳۷ 

در کشور بومی شد
رئیس س��ازمان انرژی اتمی ادامه داد: برای اولین 
بار با برپایی یک نمایشگاه از دستاورد  ها در حاشیه 
کنفرانس عمومی سالانه آژانس سعی داریم تهاجم 
ظالمانه علیه کشورمان را نشان دهیم و البته با آن 
با معرفی دس��تاوردهایمان مقابله کنیم. این برای 
اولین بار در تاریخ س��ازمان انرژی اتمی اس��ت که 
سعی داریم جریان یک طرفه حملات علیه صنعت 

و دانش هسته ای ایران را تغییر دهیم. 

اس��لامی درباره تولید س��زیم ۱۳۷ گفت: در این 
مس��ئله مهم بود که از دان��ش و ظرفیت و منابعی 
که داش��تیم در یک فرایند تخصص��ی و پیچیده و 
با رعایت الزامات ایمنی آن را در چرخه قرار دهند 
و همکاران ما توانستند با شکافت مواد در اختیار، 
س��زیم ۱۳۷ را اس��تخراج کنند. وی درباره تولید 
برق اتمی در کش��ور گفت: اح��داث ۲۰ هزار برق 
هسته ای همواره مورد توجه بوده است اما به خاطر 
تحریم و عدم همکاری کشورهای صاحب فناوری 
و مزاحمت های ایجاد شده در اجرای برنامه تولید 
برق اتمی با تأخیر مواجه شدیم. الان هزار مگاوات 
برق از نیروگاه واحد یک در حال تولید است و یک 
ظرفیت مش��خصی از تولید برق دارد. متأس��فانه 
طرح های توس��عه ای ما در رکود بود اما با حمایت 
دولت و تلاش مضاعف همکاران ما دو واحد دیگر 
بوش��هر امروز کاملًا در همه ابعاد فعال شده و روند 
ساخت پروژه متفاوت شده اس��ت. سفارش   هایی 
به صنایع داخلی داده ش��ده است و طرف خارجی 
متعهد به قرارداد است. جمعیت پروژه الان ده برابر 
نسبت به اواخر ۱۴۰۰ شده اس��ت و با تمهیداتی 
که از سوی سران قوا و مقام معظم رهبری در نظر 
گرفته شد یک حمایت ویژه از این پروژه انجام شده 
و پشتوانه متفاوتی داریم تا در ساخت این دو پروژه 

سرعت دهیم. 
رئیس س��ازمان ان��رژی اتمی درباره پ��روژه  دیگر 
نیروگاه��ی افزود: مکان   ها شناس��ایی ش��ده و در 
برخی م��وارد زمین تملک ش��ده اس��ت. عملیات 
اجرایی در یکی از پنج س��ایت آغاز شده و قرارداد 
س��اخت تجهیزات با صنایع داخلی منعقد شده و 
مذاکرات با طرف های خارجی هم دنبال ش��ده و 
در افق برنامه س��هم ۲۰ هزار مگاوات را ان شاءالله 

محقق می کنیم. 
    اختلافات ایران با آژانس به 2 مکان کاهش 

یافت
اس��لامی درباره نتایج مذاکرات ای��ران و آژانس 
و بررس��ی دو مکان باقی مان��ده پادمانی گفت: 

مذاکرات ما با ۱+۴ اس��ت و مس��یر خودش را با 
وزارت ام��ور خارجه طی می کن��د. موضوع ما با 
آژانس در چارچ��وب همکاری با آژانس اس��ت. 
چارچوب همکاری ما پادمان اس��ت و تعامل  ها 
با آژانس در یک س��ال گذش��ته باعث شد چهار 
مکان ب��ه دو م��کان کاهش یاب��د. در عین حال 
رفت و آمد  ها ادام��ه دارد و امیدواری��م در ادامه 
مکان های دیگر هم حل و فصل شود. وی درباره 
برخی ادعا  ها مبنی بر کاهش غنی س��ازی ایران 
اظهار کرد: غنی س��ازی بر اس��اس قانون اقدام 
راهبردی پیش می رود و در چارچوب تدابیر کلی 
نظام تدابیرش پیش می رود و ما هم طبق همان 

اقدام می کنیم. 
اسلامی در پاسخ به س��ؤالی دیگر گفت: یکی 
از نیازه��ای فوری این اس��ت که دیپلماس��ی 
هسته ای را برای کشورهای منطقه پایه ریزی 
کنیم و پیش��نهاداتی دادیم که مورد استقبال 
وزارت خارجه قرار گرفته اس��ت. فکر می کنم 
ب��ا برق��راری رواب��ط در آس��تانه بازگش��ایی 
سفارتخانه ها روزنه های خوبی ایجاد می شود. 
اولاً فهم از برنامه هس��ته ای مان را به یک فهم 
فراگیرتر تبدی��ل کنی��م و تعاملات��ی را پایه 
بگذاریم که بتواند روابط را تس��هیل کند و در 
ادامه همکاری فراگیری را با کشورهای منطقه 

پایه گذاری کنیم. 
رئیس س��ازمان انرژی اتمی در پاسخ به اینکه 
تولید س��زیم ۱۳۷ از پس��ماند هسته ای است 
توضیح بیشتر می دهید، گفت: منابع هسته ای 
در اختیار برای هر کشوری ارزش افزوده دارد و 
می تواند در چرخه منابع باشد. سوخت هسته ای 
میرا نیست و همواره می تواند در چرخه باشد. 
آنچه برای ما مهم اس��ت اینک��ه در چارچوب 
نیازهای کش��ور از این ظرفی��ت و امکان بهره 
لازم را ببری��م و ای��ن کار در چارچوب پادمان 
و نظارت آژان��س انجام می ش��ود و باید تأکید 
کنیم که ظرفیت تولید س��زیم با نیاز کش��ور 

منطبق است. 
 اسلامی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه برخی 
رس��انه  ها مدعی توافقی نانوش��ته ب��رای ایجاد 
محدودیت در حوزه هس��ته ای ش��ده اند، گفت: 
تعاملات وزارت خارج��ه در چارچوب تدابیری 
است که به آنها ابلاغ می شود و ما هم طبق همان، 

فعالیت هایمان را انجام می دهیم. 
     معادن اورانیوم سال آینده از 20 معدن 

عبور می کند
معاون رئیس جمهور در پاس��خ به س��ؤالی دیگر 
تصریح ک��رد: ما هم از فرصت   هایی که در کش��ور 
اس��ت اس��تقاده می کنیم و هم س��عی می کنیم 
فرصت  ها را خلق کنیم. مثلًا معادن اورانیوم بسیار 
حیاتی هس��تند. در ۱۴۰۰ ما از دو معدن در این 
حوزه استفاده می کردیم اما امروز معادن در حال 
استفاده ما به ۱۰ معدن رسیده و سال آینده از ۲۰ 
معدن عبور می کند و این روند یک زنجیره ارزشی 
ایجاد می کن��د که نفع عموم��ی و تخصصی در بر 
دارد. همچنین در حوزه پرتودهی تمام سازوکار  ها 
را فراهم   و دستگاه های مولد پرتو را آماده کردیم 
و اتفاقاً آماده توسعه اس��ت تا پرتودهی به زندگی  

مردم وارد شود. 
وی افزود: در ۱۰ سال آینده جلوگیری از ضایعات 
و دورریزهای س��نگین اتفاق می افتد و از س��موم 
در محصولات کشاورزی کاس��ته می شود و عیار 
صادرات کش��اورزی ایران هم افزای��ش می یابد و 
ما سعی داریم این آثار دیده شود. رئیس سازمان 
انرژی اتمی درباره همکاری ایران با عربس��تان در 
ساخت نیروگاه های اتمی با تأکید بر اینکه تا جایی 
که ش��نیدیم چین برای همکاری با عربستان در 
این زمینه اعلام آمادگی کرده است، گفت: ما هم 
آمادگی همکاری داشتیم و داریم و در گذشته هم 
در زمینه رادی��ودارو همکاری داش��تیم. الان هم 
پیگیری  هایی صورت گرفته و ارتباطی در جریان 
است و ان شاءالله با برقراری روابط سیاسی اتفاقات 

خوبی خواهد افتاد. 

88523060سرويس  سياسي
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 یادآوری اندازه گلیم  به عبدالحمید!
 عبدالحمید اسماعیل زهی امام جمعه اهل سنت زاهدان، پس از 
ناامیدی از دامن زدن به اختلافات قومی، حالا وارد اختلاف افکنی 
مذهبی شده است. او در سخنانی هزینه از بیت المال برای مراسم 
پیاده روی اربعین را زیر سؤال برد. اسماعیل زهی در سخنانی که در 
شبکه های فارسی زبان غربی مؤکدانه بازتاب یافت و در فیلمی که 
شبکه تروریستی اینترنشنال از خطبه های جمعه اخیر عبدالحمید 
پخش کرده، می گوید: »برای بعضی مراسم مذهبی که در صدر اول 
هم سابقه ندارند، در حیات طیبه آن حضرت نبودند، خب ملتی که 
خودش این نیاز را دارد، آیا منصفانه هست و آیا درست است که 

این همه هزینه برای یک مراسم مذهبی شود؟«
فیلم اینترنشنال از عبدالحمید، البته بریده شده و ناقص است؛ برای 
همین هم منظور او از صدر اول دانسته نمی شود، اما سخنان کامل 
او در این بخش اینگونه است: »وقتی ما بعضی از آمار  ها را می بینیم 
حیران می شویم که برای بعضی از مراسمات مذهبی که در صدر 
اسلام و در حیات طیبه و سیرۀ آن حضرت صلی الله علیه وسلم و در 
سیرۀ حضرت علی و حضرت حسن و حضرت حسین و حضرت 

زهرا و حضرت خدیجه نبوده اند، میلیارد  ها هزینه می کنند. «
اینترنش��نال صلاح ندیده که حتی در همین سطح هم نام ائمه 
مسلمین علیهم السلام با احترام آورده شود و در همین حد هم به 
عبدالحمیدی که برایشان هیزم آتش فراهم می آورد و برنامه شان 

را گرم می کند، وفادار نمی ماند. 
بامزه اما آنکه عبدالحمید در خصوص مراسم پیاده روی اربعین 
که مربوط به چهل روز پس از شهادت امام حسین علیه السلام 
است، صحبت کرده و نام بزرگانی را آورده و گفته در سیره شان 
چنین چیزی نبوده ک��ه همگی مربوط به قبل از امام حس��ین 
هستند و اساساً در زمان ش��هادت امام حسین حضور جسمانی 

در دنیا نداشته اند. 
و اما باقی سخنان عبدالحمید. او می گوید: »وزیر کشور گفته 

بود که ۳ هزار میلیارد برای مراس��م مذهبی که در پیش است 
هزینه می ش��ود و این را برای مهمانان داخل��ی و خارجی این 
مراس��م هزینه می کنند. غذا و امکانات و دارویی که برای این 
مراسم صرف می شود که حدوحس��اب ندارد. در کشوری که 
ملت خودش در تهیه دارو با مشکل مواجه است و مجبور است 
یک آمپول را از بازار آزاد با قیمت گزاف تهیه کند آیا منصفانه و 
درست است که هزاران میلیارد برای فقط یک مراسم مذهبی 
آن هم از بیت المال ایران و ملت نیازمند و محتاج ایران، هزینه 

شود؟!«
عبدالحمید ی��ا واقعاً ناآگاه و بی اطلاع اس��ت ی��ا تعمداً دروغ 
می گوید که در هر دو صورت صلاحیت برخورداری از تریبون 

نماز جمعه را ندارد. 
اول، زیرساخت های جاده ای و بهسازی زیرساخت  ها در استان های 
غربی آن چیزی است که در کلام وزیر راه – و نه وزیر کشور- با رقم 
۳ هزار میلیارد تومان و برای اربعین بیان شده است. آیا جاده سازی 
و گذاشتن انتظامات و...  را هم مردم باید انجام دهند و وظیفه دولت 
نیست؟! و آیا این زیرس��اخت و جاده ها که در این مسیر ساخته 
می شود، فقط برای همین مراسم است و در طول سال برای همه 

امورات مردم استفاده نمی شود؟!
دوم، هزینه برای اربعین، هزینه برای غیر نیس��ت، هزینه برای 
همین ملت است. آیا در قاموس عبدالحمید این میلیون  ها نفری 

که راهی کربلا می شوند، مردم ایران حساب نمی شوند؟
سوم، میلیون  ها نفر از مردم یک کش��ور در یک بازه زمانی نهایتاً 
سه هفته ای عازم مراسمی در یک کشور خارجی هستند. دولت 
موظف است تا حد وسع، امکانات را برای آنان فراهم کند. کسی 
هم مردم را مجبور به حضور در این مراس��م نکرده و حتی الزام و 
وجوب دینی هم وجود ندارد و عملی مستحبی است، اما انتخاب 
خود مردم این گونه بوده و تنها کاری که عبدالحمید موظف است 

در این زمینه انجام دهد، احترام به عقیده و انتخاب ملت است. 
چهارم، مردم ایران چند دهه قیام علیه طاغوت را پیش بردند تا 
حکومتی اسلامی تشکیل دهند تا کس��ی مانع انجام مراسمات 
دینی آنها نباشد. حکومت اسلامی هم موظف است زمینه انجام 
امور دینی مردم را فراهم کند و تس��هیلات لازم را در این زمینه 
در اختیار آنها قرار دهد. بنابراین، آنچه حاکمیت در هر بخش��ی 
برای پیاده روی اربعین و مراسمات اسلامی دیگر انجام می دهد، 
وظیفه جمهوری اسلامی است که البته هنوز با حد مطلوب هم 

فاصله دارد. 
پنجم، هزینه های پیاده روی اربعین را مردم پرداخت می کنند؛ از 

هزینه آمد و شد تا گذرنامه ایرانی و خارجی هم ندارد. 
شش��م، کاش عبدالحمید اس��ماعیل زهی صریح بگوید که آیا 
امسال برای حضور در مناس��ک حج تمتع تلاش کرد یا خیر، و 
اگر می رفت، چندمین حج او محسوب   می شد و تاکنون چندبار 
به حج رفته است؟ کاش بگوید در استانی که سنگ فقر مردمش 
را به سینه می زند، با ماشین چند میلیارد تومانی تردد می کند؟ 
کاش بگوید برای ساخت مسجد مکی زاهدان با آن ظاهر مجلل 
چقدر هزینه شده است؟ کاش تصاویر منزل و دفتر کار اشرافی اش 

را منتشر کند. 
هفتم، سیاست جمهوری اسلامی و امین انقلاب همواره بر وحدت 
مذاهب اسلامی بوده و در این مسیر، پیروان خود را حتی از بیان 
برخی عقاید حقه خود به شکل علنی برحذر داشته اند. خوب است 
عبدالحمید هم پا به اندازه گلیم دراز کن��د و حد و حدود خود را 
بشناسد و طمع شعله ور کردن آتش فتنه مذهبی را نداشته باشد 
و بداند نه از رضاخان و نه از هیچ یک از کسانی که در طول تاریخ 
مقابل عشق و علاقه مردم به امام حسین علیه السلام ایستادند، 
بزرگ تر نیس��ت و آنچنان که آنها جواب درخور گرفتند، او نیز 

مستثنی نخواهد بود. 

   ویژه

سیدعبدالله متولیان

کارشناس مسائل  سیاسی

 اردیبهشت س��ال ۱۳۸۵ بود که به همراه جمعی از مدیران روزنامه های 
پرتیراژ کشور به لبنان رفته بودیم. یکی از برنامه های اصلی ما در بیروت، 
بازدید از روزنامه معتبر و تأثیرگذار »السفیر « بود. پس از بازدید از روزنامه و 
بخش های مختلف آن، به خصوص گفت وگو با خبرنگاران پرانرژی و دبیران 
مسلط بخش های مختلف که برایمان بسیار جذاب بود، بالأخره نوبت به 
دیدار با مرد شماره یک این روزنامه مهم جهان عرب یعنی آقای »طلال 
سلمان « رسید. در این جلسه که مرحوم »ژوزف سماحه« سردبیر وقت 
السفیر هم حضور داشت، بحث و گفت وگوی مفصلی درباره موضوعات 

مختلف مطرح شد. 
من که به نمایندگی از روزنامه کیهان در این س��فر حضور داش��تم نظر 
آقای س��لمان را درباره درخواس��ت های مکرر و جدی آن  موقع اسرائیل 
برای خلع سلاح حزب الله پرسیدم. مؤسس الس��فیر کمی سکوت کرد. 
فکر کردم می خواهد پاس��خی دیپلماتیک و ژورنالیستی بدهد و بگذرد. 
بقیه روزنامه نگاران ایرانی هم که در این جلسه نشسته بودند، مشتاقانه 
منتظر جواب بودند. پس از لحظاتی، سرش را بالا آورد و گفت: »می دانید 
که من سنّی هستم و حزب الله لبنان شیعه است.« دیگر مطمئن شدیم 
که چه می خواهد بگوید. ادامه داد: »همچنین می دانید که آقای سماحه 
مدیر مسئول روزنامه ما هم مسیحی هستند.« سکوت جلسه سنگین تر 
شد. بعد با لحنی محکم و صدایی رسا گفت: »اما ما معتقدیم اگر حزب الله 
نبود و اگر این مجاهدان نبودند، امروز لبنان این عزت و این سربلندی را 
نداشت و هنوز بیروت در اشغال اسرائیل بود.« نفس های ما از سینه ر  ها 
شد. وی اضافه کرد: »خلع سلاح حزب الله یعنی آغاز تجاوزگری های مجدد 
اسرائیل به لبنان. ما از حزب الله حمایت می کنیم و بدانید که تمام مردم 
لبنان از مسلمان و مسیحی به حزب الله و به خصوص به شخص سید حسن 

نصرالله عشق می ورزند.« 
اگر به تاریخ این دیدار دقت کنید، جنگ ۳۳روزه هنوز اتفاق نیفتاده بود و 
این موضعگیری پیش از آن حماسه تاریخی حزب الله و شکست سنگین 

ارتش به اصطلاح اسطوره ای اسرائیل در یکی دو ماه بعد بوده است. 
فکر کنم سردبیر روزنامه شرق بود که در ادامه از تیراژ »السفیر « سؤال کرد. 
طلال سلمان جواب داد: »تیراژ همه روزنامه های لبنان چیزی بین ۲۰ تا 
۲۵ هزار نسخه است.« سپس بلند شد و رفت و نسخه ای از روزنامه سه چهار 
روز قبل را که در همان اتاق نگه داشته بود، آورد و روی دست نشان داد و 
گفت: »اما تیراژ این شماره ما ۲۵ هزار نسخه نبود! به محض انتشار نایاب 
شد و ما به سرعت ۱۵ هزار شماره دیگر از آن را منتشر کردیم، اما باز هم 
پس از مدت کوتاهی از انتشار در کل بیروت نایاب شد.« به صفحه اول آن 
که نگاه کردیم تصویری از سید حسن نصرالله بود که در کنارش این تیتر 

کار شده بود: »مصاحبه اختصاصی السفیر با رهبر جنبش حزب الله«. 
بعد از جمال عبدالناصر و خاطراتش با او گفت. بعد  ها هم از سفرش به نوفل 
لوشاتو و دیدار با امام خمینی شنیدیم و احترام ویژه ای که امام برای او قائل 
شده بود، و نیز سفرهایش به ایران در ابتدای انقلاب اسلامی و مصاحبه با 

۴۰ شخصیت سیاسی مهم آن روز ایران. 
طلال س��لمان تا آخر در الس��فیر پای آرمان فلسطین ایس��تاد و برخی 
تلاطمات داخلی سیاسی و مطبوعاتی لبنان و س��ه بار ترور و انفجار در 

السفیر بر این عزم جزم او تأثیری نگذاشت. 
مردی که کار مطبوعاتی را حدود ۷۳ س��ال پیش با ویراستاری در مجله 
»الحوادث« آغاز کرد و با خبرنگاری و معاونت سردبیری و سردبیری در 
مطبوعات مختلف ادامه داد و سپس مهم  ترین روزنامه جهان عرب را در 
سال ۱۹۷۴ تأسیس   کرد، سه روز پیش در سن ۸۵ سالگی درگذشت. او 
با رفتنش جهان مطبوعات آزاده و مستقل جهان را سوگوار کرد، هرچند 
بسیاری از اهالی مطبوعات در همین ایران کوچک ترین واکنشی در برابر 

این اتفاق مهم در عالم رسانه نداشتند! 
روحش شاد و یادش ماندگار. 

 مردی که تا آخر 
پای مقاومت ایستاد

تقی دژاکام
روزنامه نگار

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:
کیلومتر  ها بیرون از مرز   ها را تحت رصد داریم

الحاق دستاوردهای جدید پدافندی در آینده نزدیک
در آس�تانه س�الروز تش�کیل پدافند هوایی دس�تاورد های جدیدی 
به ای�ن نی�رو الح�اق خواهد ش�د ک�ه بیش�تر ش�امل س�امانه های 
جن�گ الکترونی�ک و پهپ�ادی و لایه ه�ای پنه�ان پدافن�د اس�ت. 
به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد ، فرمانده 
نیروی پدافند هوایی ارتش در نشست هم افزایی و هم اندیشی با اصحاب رسانه، 
با گرامیداشت روز ۱۰ شهریور س��الروز تشکیل پدافند هوایی اظهار داشت: 
پدافند هوایی با تدبیر فرماندهی معظم کل قوا تشکیل شد و این تدبیر منشأ 

خیر و برکات فراوانی برای کشور ما شد. 
امیر صباحی فرد با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس حداقل تجهیزات را در 
اختیار داشتیم، افزود: عزیزان ما در پدافند هوایی توانستند در جنگ تحمیلی 
بیش از ۶۰۰ فروند هواپیما های دشمن را منهدم کنند؛ اما در پایان جنگ، 
رژیم بعثی عراق بیش از ۹۰۰ فروند هواپیمای جنگی در اختیار داشت و این 
نشان می دهد که دنیا با ما در حال جنگ بود. دفاع مقدس به ما آموخت که باید 

روی پای خودمان بایستیم. 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در ادامه با اش��اره به پیشرفت روزافزون 
این نیرو در طراحی و تولید انواع سامانه های پدافندی عنوان کرد: دگرگونی 
چش��مگیری در نیروی پدافند هوایی ش��کل گرفته و تجهی��زات بومی ما 
با پیش��رفته   ترین س��امانه های پدافندی دنیا برابری می کند. امیر سرتیپ 
صباحی فرد با بیان اینکه ما بهترین و به روز  ترین تجهیزات را در داخل کشور 
می سازیم، یادآور ش��د: به دس��تاورد های زیادی در زمینه طراحی و تولید 
سامانه های پدافندی رسیده ایم و به هیچ کش��وری وابسته نیستیم. روزی 
ما دست نیاز به سوی سایر کشور   ها دراز می کردیم، اما امروز به برکت نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران کش��ور های دیگر هستند که دست نیاز به 
سوی ما دراز کرده اند و محتاج تجهیزات پیش��رفته ایران اسلامی هستند. 
فرمانده نیروی پدافند هوایی تأکید کرد: ملت عزیز ای��ران بدانند که اجازه 
نمی دهیم خدشه ای به آسمان امن ایران اسلامی وارد شود و دشمنان این را 
پس از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی تجربه کردند. وی با تأکید بر اینکه 
همگام با پیشرفته   ترین تجهیزات روز دنیا پیش می رویم، گفت: همرزمان من 
در جای جای ایران اسلامی آسمان کشورمان را رصد می کنند و آماده شلیک 
به متجاوزان و پاسخگویی به هر نگاه چپی علیه ایران هستند. فرمانده نیروی 
پدافند هوایی ارتش با بیان اینکه رصد آس��مان خلیج فارس و تنگه هرمز از 
وظایف این نیرو است که به صورت ۲۴ س��اعته انجام می شود، عنوان کرد: 
امروز هر تحرکی که در آسمان و دریا صورت می گیرد، با سامانه های کشف 
و شناسایی پدافند رصد می شود و ما کیلومتر  ها بیرون از مرز   ها را تحت رصد 

داریم. 
امیر صباحی فرد استفاده از هوش مصنوعی را یکی از اولویت های اصلی نیروی 
پدافند هوایی ارتش دانست و افزود: ما از پیشرفته   ترین تجهیزات پدافندی 
استفاده می کنیم که هوش مصنوعی یکی از اجزای جدایی ناپذیر آن است. وی 
در پایان خاطرنشان کرد: در آستانه سالروز تشکیل پدافند هوایی دستاورد های 
جدیدی به این نیرو الحاق خواهند شد که بیشتر شامل سامانه های جنگ 
الکترونیک و پهپادی و لایه های پنهان پدافند است و شاید امکان رسانه ای 

شدن آنها نباشد؛ اما سامانه   هایی هم به پدافند اضافه خواهد شد.

ناصر جعفری  |   تسنیم


